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خبر

محیط زیست

از جلوگیری از تردد دودزاها تا 
درجا کار نکردن اتوبوس ها

اعمال ممنوعیت ها تنها چاره 
کاهش آلودگی هواست؟

در شرایطی که کلانشهرهای کشور از جمله تهران زودتر از 
در  که  شده اند  مواجه  هوا  زیاد  آلودگی  با  قبل  سال های 
تصمیمات اتخاذ شده برای کاهش آلودگی هوا بیشتر بر 
اعمال برخی ممنوعیت ها تاکید شده است. آلودگی هوا امسال 
زودتر از سال های قبل و از اوایل آبان ماه گریبان پایتخت 
را گرفت؛ به گونه ای که ایستگاه های متعدد کیفیت هوای 
پایتخت، هوای ناسالم برای همه گروه ها را ثبت کردند. همین 
شرایط منجر به تشکیل نشست هماهنگی اضطرار آلودگی 
هوای تهران بود و جلوگیری از تردد کلیه موتورسیکلت ها و 
خودروهای دودزا و فاقد معاینه فنی توسط پلیس راهور و  
کاهش زمان درجا روشن بودن اتوبوس های درون شهری در 

پایانه های حمل و نقل از مصوبات این نشست بود.
در حالی این تصمیم گرفته شد که بر اساس آخرین سیاهه 
تاکسی ها،  مانند  متحرک  منابع  تهران، سهم  شهر  انتشار 
اتوبوس ها و... در تولید ذرات معلق  خودروهای شخصی، 
۶۰ درصد است که در این بین خودروهای دیزلی پررنگ ترین 

نقش را دارند.
انسانی سازمان  - معاون محیط زیست  مسعود تجریشی 
حفاظت محیط زیست - هم در یک برنامه تلویزیونی به جلسه 
هفته گذشته با وزیر کشور اشاره می کند و می گوید: احمد 
وحیدی به تمام استانداران ابلاغ کرد که اتوبوس ها در جا 
کار نکنند. او با بیان اینکه با توجه به بررسی های انجام شده 
اتوبوس ها بیشتر در حال توقف روشن هستند تا تردد، تاکید 
می کند: در این شرایط درجا کار کردن اتوبوس سهم بالایی در 
آلودگی هوا دارد و بر اساس قانون، پلیس راهنمایی و رانندگی 

اتوبوس هایی که درجا کار می کنند را می تواند جریمه کنند.
به گفته معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست، براساس قانون تا پایان برنامه ششم که سال آینده 
است، ۶۰ درصد حمل و نقل باید حمل و نقل عمومی باشد 
این در حالیست که بر اساس گزارش وزارت کشور این میزان 
در حال حاضر ۳۷ درصد است و با توجه به شیوع کرونا مردم 
ترجیح می دهند بیشتر از وسایل حمل و نقل شخصی استفاده 
کنند اما این الگو باید عوض شود. قرار بود تا آخر سال جاری 
۹۰۰۰ اتوبوس در تهران داشته باشیم این در حالیست که کل 
اتوبوس های  در حال تردد در پایتخت به  ۴۰۰۰ دستگاه هم 
نمی رسسد. در حالی کشورمان از نظر نوسازی و گسترش 
حمل و نقل عمومی با چالش هایی مواجه است که وسایل 
نقلیه فرسوده و فاقد معاینه فنی نقش مهمی در تولید آلاینده 
ذرات معلق کمتر از ۲.۵ میکرون دارند. این آلاینده مهمترین 
علت آلودگی هوا در ماه های سرد سال و یکی از خطرناک ترین 
آلاینده های موجود در هوا است و می تواند بیماری های قلبی 
و ریوی را تشدید کند و در مواجهه طولانی مدت سبب بروز 
حملات قلبی و ابتلا به آسم شود. در شرایطی که آلودگی هوا 
بر تشدید شیوع ویروس کرونا نیز موثر است، انتظار می رود 
که دولت سیزدهم عزم جدی تری در اجرای قانون هوای پاک 
داشته باشد و ۲۱ دستگاه اجرایی نام برده شده از آن ها در 
این قانون، به وظایف خود از جمله بهبود کیفیت سوخت، 
ضرورت انجام معاینه فنی، ارتقای استاندارد خودروها، توسعه 
ناوگان حمل و نقل عمومی، از رده خارج کردن خودروها 
انتشار  رعایت حدود مجاز  و  فرسوده  و موتورسیکلت های 
آلاینده های هوا توسط واحدهای صنعتی، تولیدی، خدماتی 
عمل کنند تا بیش از این از تبعات آلودگی هوا آسیب نبینیم.

حوادث و انتظامی

»رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی« مطرح کرد:

کاهش ۱۲ هزار نفری جانباختگان در تصادفات
و  راهنمایی  پلیس  رئیس  هادیانفر  سردار سید کمال 
رانندگی گفت: ۶ هزار و ۲۰۰ تیم و واحد گشتی با هزار و 
۴۹۱ واحد سیار در حال خدمت هستیم، بیش از ۵ هزار 
دوربین نظارتی و کنترلی مسائل ترافیکی را در اختیار 

پلیس می گذارند.
درصد  راه ۳۳  وزارت  قانون  اساس  بر  گفت:  هادیانفر 
پلیس  همچنین  و  دارد  نقش  ترافیکی  حوادث  در 
راهور ۱۹ درصد، وزارت صمت ۱۵ درصد، صداوسیما ۱۲ 
درصد، وزارت بهداشت ۱۱ و وزارت کشور که مسئولیت 
شهرداری ها را بر عهده دارد ۱۰ درصد در این حوزه نقش 

دارند.
رئیس پلیس راهور گفت: روزانه ۴۵ تا ۶۰ نفر در شرایط 
متفاوت در تصادفات جان خود را از دست می دهند و 
به ازای هر جان باخته ۱۵ تا ۲۰ نفر مجروح و یا جانباز 
می شوند. در سال ۹۹ تصادفات به ۴۹۹ هزار فقره کاهش 
یافت، سالانه ۵۳۳ هزار فقره تصادف در کشور را تجربه 
کرده ایم؛ همچنین در سال ۹۹ تعداد جانباختگان به ۱۵ 

هزار و ۳۹۶ نفر کاهش پیدا کرد.
هادیانفر گفت: به طور متوسط در ۱۵ سال گذشته، ۱۹ 
هزار و ۵۴۱ نفر در تصادفات جان خود را از دست دادند. 
یعنی در بازه سال ۸۵ تا سال ۹۹ تعداد ۱۲ هزار و ۱۰۱ نفر 
کاهش داشته ایم. از سال ۸۵ تقریباً ۲۵۶ هزار مجروح در 

تصادفات داشته ایم که در سال ۹۹ این عدد ۲۷۶ هزار 
مجروح رسید. متأسفانه تقریباً ۱۵ تا ۲۰ درصد این 
افراد )مجروحین تصادفات( یا معلول، یا قطع 

نخاع و یا قادر به حرکت نیستند.
هادیانفر بیان کرد: در سال ۸۵ به ازای هر صد 
هزار نفر جمعیت متأسفانه ۳۹ نفر فوتی در 

که  داشتیم  تصادفاًت 
ازای  به  سال ۹۹  در 
هر صد هزار نفر این 
نفر   ۱۸.۳ به  عدد 

رسید.
نزدیک  وی گفت: 
میلیون   ۳۷ به 
در  نقلیه  وسیله 
که  داریم  کشور 
در سال ۸۵ به 

 ۱۰ هر  ازای 

هزار وسیله ۱۹.۵ نفر جان خود را از دست دادند که در 
سال ۹۹ این عدد به ۴.۲ نفر کاهش داشته است. کاهش 
۱۵.۳ نفر در طول این ۱۵ سال را داشته ایم که معادل 
۳۶۴ درصد و در خصوص برنامه ششم توسعه ۱.۵ نفر 

کاهش معادل ۳۵ درصد را داشته ایم.
وی ادامه داد: در مجموع ۵ هزار و ۲۰۰ نقطه حادثه خیز 
داریم که حدود ۳ هزار نقطه آن در جاده ها هستند، که 
۴۴ درصد تصادفات در همین نقاط حادثه خیز رخ می 
دهد و در ۱۵ سال گذشته علیرغم تاکیدات پلیس راهور 

هیچ کار مفیدی در این زمینه رخ نداده است.
هادیانفر گفت: بر اساس آمار پزشکی قانونی در ۶ ماهه 
سال ۹۹ تعداد ۷ هزار و ۸۹۲ فوتی داشته ایم که در 
سال ۱۴۰۰ این عدد به ۸ هزار و ۶۴۴ نفر رسیده است، 
۷۵۲ نفر افزایش یعنی ۹.۵ درصد افزایش داشته ایم، 
۱۴۶ هزار و ۶۱۰ نفر مجروح در سال ۹۹ داشتیم که در 
سال ۱۴۰۰ این عدد به ۱۵۹ هزار و ۹۲۴ نفر رسیده است، 
در واقع ۱۳ هزار نفر )۹.۱ درصد( افزایش در این زمینه 

داشته ایم.
استانهای  در  فوتی  تصادفات  بیشترین  افزود:  وی 
سیستان و بلوچستان، فارس، آذربایجان شرفی خراسان 
رضوی و کرمان رخ می دهد. کمترین تصادفات فوتی 
مازندران،  سمنان،  قم،  استانهای  در  هم 

اردبیل و لرستان رخ می دهد.
گفت:  راهور  پلیس  رئیس 
ریالی از جریمه ها به پرسنل 
نمی گیرد،  تعلق  از  ناجا 
جرائم  قانون  ماده ۲۳  طبق 
 ۲۰ رانندگی،  و  راهنمایی 

درصد از محل جرائم به پلیس تعلق می گیرد. ۱۵ درصد 
به پلیس گفتند برای تامین تجهیزات و مدیریت ترافیک 
و ۵ درصد هم برای فرهنگسازی و کاهش تصادفات 

است.
وی ادامه داد: در سال ۹۲ از محل وصول جرایم ۵ هزار 
میلیارد به خزانه دولت نه شماره حساب ناجا واریز شده 
است، ۵۳ درصد این پول به دستگاه ها برگشته است، 
اما بعد از آن رو به کاهش رفته است یعنی در سال ۹۳ 
این عدد به ۴۳ درصد و در سال ۹۴ به ۱۷ درصد، در سال 
۹۵ به ۳۳ درصد، در سال ۹۶ به ۱۵ درصد، در سال ۹۷ به 

۱۱ درصد و در ۹۸ به ۱۱ درصد رسیده است.
هادیانفر گفت: ۳میلیون و ۱۰۴ هزار و ۳۲۹ هزار شماره 
که ۱.۴  ایم  داشته  امسال  اول  ماهه  در هفت  گزاری 
افزایش نسبت به سال ۹۹ داشته ایم که از این تعداد 
حدود ۲ میلیون نقل و انتقال و ۵۸۰ هزار نوشماره بوده 

است.
امسال ۶۸  افزود:  رانندگی  و  راهنمایی  پلیس  رئیس 
درصد   ۱۲ واقع  در  که  شدند  جریمه  وسیله  میلیون 
افزایش تخلفات رانندگی را در هفت ماهه امسال داشته 
ایم. سه بار با وزارت کشور مکاتبه کردیم و گفتیم که 
تردد شبانه در این مقطع اثرگذار نیست و خواستیم لغو 
شود اما استدلال این است که کشته های کرونا به زیر 
۱۰۰ نفر برسد، نزدیک ۴۵۰ میلیارد تومان بابت نقض 
تمام محدودیت ها، قرنطینه ها و تردد شبانه در ایام کرونا 
به حساب دولت واریز شده و اصلاً به پلیس تعلق پیدا 

نکرد.
وی گفت: ۵۵۴ هزار و ۹۰۹ دستگاه خودرو در شهرها 
و ۳۱۶ هزار در جاده ها یعنی در مجموع ۸۷۱ هزار 
خودرو را در هفت ماهه امسال به دلیل شیشه دودی 
ناجا ۸  راهور  پلیس  رئیس  به گفته  جریمه کردیم. 
 ۹۹ سال  به  نسبت  ها  جاده  در  تردد  افزایش  درصد 

داشته ایم.
وی افزود: تا پایان ۱۴۰۰ تمام دو برابری جریمه ها به رقم 
اصلی برگشته است و رانندگان برای پرداخت جرایمشان 

هرچه سریعتر اقدام و از این موقعیت استفاده کنند.
هادیانفر گفت: خودروهایی که بیش از یک میلیون تومان 
جریمه داشته باشند به دلیل اینکه دو بار برایشان پیامک زده 
ایم توقیف می شوند. البته اگر خانواده همراهشان باشد 
مدارک اخذ و بعد از اتمام سفر خودرو توقیف می شود.

 »دنیای هوادار« یاد و خاطره شهدا به ویژه شهید 
»موسی رحمی زاده« که ۱۸ آبان ماه ۱۳۵۹ به مقام 

شامخ شهادت نائل گشت را گرامی می دارد

حقوقی و قضایی

احمد اصانلو رئیس سازمان تعزیرات حکومتی درباره روند 
طولانی رسیدگی به پرونده های قاچاق گفت: مشکل این 
انبار ها که رسانه ای هم شده، به حدود ۸ سال پیش برمی 
گردد. تا قبل از سال ۹۰ وظیفه سازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی فقط فروش کالا های متروکه یا قاچاق بود. 
به این صورت که نگه داری کالا ها در گمرک بود و بعد با 
صدور حکم، سازمان جمع اوری و فروش اموال تملیکی 

این کالا ها را به فروش می رساند.
وی ادامه داد: تا قبل از سال ۹۰ انبار های گمرک از استاندارد 
لازم برخوردار بود و نظام انبارداری با اصول اولیه پیش 
می رفت، ولی با تصویب قانون قاچاق کالا و ارز در سال 
۱۳۹۲ تکلیف انبارداری کالا های قاچاق به سازمان جمع 

آوری و فروش اموال تملیکی واگذار شد.
اصانلو با بیان اینکه این تکلیف زمانی به سازمان فروش 
اموال منتقل شد که سازمان از زیرساخت های لازم برخوردار 
نبود، افزود: بدین ترتیب از سال ۱۳۹۲ تعدادی از کالا ها به 

این سازمان منتقل شد و در انبار ها ذخیره شد.
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی افزود: از طرفی از آنجایی 
که ضابطه ای برای تشخیص کالا های قاچاق وجود ندارد 
بعضا کالا هایی را به عنوان قاچاق ضبط می کنند که با ظن 
شخصی ماموران است. این کالا ها بعد از ضبط در سازمان 
فروش اموال و تشکیل پرونده، مدتی این کالا های قاچاق 
در انبار سازمان می مانند. بدین ترتیب با حجم کالا هایی 

روبه رو هستیم که باید این پروسه طولانی را طی کنند.
درباره کالا هایی که در دسته کالای قاچاق سازمان  وی 
یافته قرار می گیرند، بیان کرد: اگر حجم کالا یا نوع آن در 
دسته قاچاق حرفه ای یا سازمان یافته قرار گیرد، پرونده به 
دادسرای دادگاه انقلاب منتقل می شود، ولی در سایر موارد 
که تخلف محسوب شود به سازمان تعزیرات حکومتی 

ارجاع داده می شود.
پرونده های قاچاق کالا در سال  به تعداد  آماری  در  وی 
گذشته اشاره کرد و گفت: در سال گذشته تعداد پرونده هایی 

که مختص به قاچاق کالا بود، ۵۵ هزار و ۳۱ فقره وارده 
پرونده داشتیم. همچنین ۵۴ هزار و ۵۵ فقره مختومه 
پرونده بوده است. چهار هزار و ۶۸۴ فقره جزو مانده پرونده 

قاچاق کالا در کل کشور است.

»رئیس سازمان تعزیرات حکومتی« خبر داد:

حدود ۴ هزار پرونده قاچاق در کل کشور بلاتکلیف هستند
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اجتماعی

انرژی

»معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا« 
پاسخ داد:

تاثیر باران های اخیر 
بر بحران آب چقدر بود؟

 
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا گفت: میزان بارش ها در 
مهرماه امسال نسبت به دوره بلندمدت ۵۳ ساله، کاهش ۴۲ 
درصدی داشته است اما در روزهای اخیر به دلیل بارش ها شاهد 
تغییر شرایط هستیم. قاسم تقی زاده خامسی، با تاکید بر اینکه 
بارش های چند روزه نمی تواند بحران آب ۵۰ ساله را جبران کند، 
اظهار کرد: البته بارش های سه روز گذشته در برخی استان ها 
مثل قم، اصفهان، قزوین، تهران، مرکزی، یزد و کرمان درصد 
بارندگی را نسبت به متوسط ۵۲ ساله که معیار اصلی در مقایسه 

بارش است، افزایش داد و از -۴۰ به -۷ رسید.
وی با بیان اینکه این بارندگی ها نمی تواند مشکلات کمبود آب 
را حل کند، گفت: در ۴۵ روزی که از سال آبی جدید می گذرد، 
در استان های قم ۲۱۷ درصد، یزد ۱۸۸ درصد، کرمان ۷۱ درصد، 
اصفهان ۵۳ درصد، البرز ۴۷ درصد، گلستان ۴۷ درصد، گیلان 
۳۳ درصد و مازندران ۶ درصد نسبت به متوسط ۵۳ ساله اخیر 

بارندگی افزایش یافته است.
معاون وزیر نیرو با بیان اینکه ۱۵ استان دیگر با اینکه نسبت 
به متوسط دوره ۵۲ ساله عقب هستند ولی نسبت به سال 
استان های  اما  داشته اند، گفت:  بیشتری  بارش  پارسال  آبی 
ایلام، اردبیل، کهگیلویه و بویراحمد، خوزستان، خراسان جنوبی 
و کرمانشاه هنوز نسبت به سال آبی پارسال هم از باران کمتری 

برخوردار شده اند.
خامسی درباره وضعیت بارندگی ها در کشور، گفت: متوسط 
بارندگی کشور حدود ۲۴۰  میلیمتر است که در ۴۵ روز گذشته 
به  نسبت  در مجموع  که  داشته ایم  بارندگی  میلیمتر   ۱۵.۸
متوسط ۵۲ ساله، ۷ درصد کاهش و نسبت به سال گذشته ۱۸۷ 

درصد افزایش را نشان می دهد.
استان های  برای  نیرو،  وزیر  آبفای  و  آب  معاون  گفته  به 
کردستان، فارس، هرمزگان، خراسان رضوی، کرمانشاه و بوشهر با 
اینکه نسبت به متوسط ۵۲ ساله فاصله زیادی دارند اما نسبت 
به سال گذشته در همین دوره بارندگی قابل توجه بوده است. اثر 
این بارندگی ها در ورودی سدهای کشور که حدود ۵۰ درصد آب 

شرب را تامین می کنند، یک درصد بیشتر نبوده است.
او با تاکید بر اینکه باید به این مساله توجه داشت که رفع بحران 
آب نیازمند تداوم بارش ها حتی در سال های پیش رو است، 
گفت: برای گذر از بی آبی باید مدیریت مصرف در دستور کار 
همگان قرار بگیرد. خامسی با تاکید بر ضرورت یک مدیریت 
قدرتمند در حوزه آب کشور تصریح کرد: با توجه به اینکه ایران 
در یک منطقه خشک و نیمه خشک قرار دارد و ۸۵ درصد 
مساحت کشور در منطقه خشک و نیمه خشک است و از طرفی 
قرار گرفتن ۴۵ درصد جمعیت کشور در مناطقی که بیش از ۲۰ 
درصد از منابع آبی را دارند و نیز پدیده تغییر اقلیم که چند سال 
اخیر شاهد آن بوده ایم، نیازمند یک مدیریت و ساز و کار قوی 

به ویژه در حوزه آب کشور هستیم.
وی با تاکید بر نقش مهم آب در همه ابعاد توسعه اظهار کرد: 
توسعه متوازن نیازمند آب است و اگر آب به درستی تأمین 
و مدیریت نشود، صنعت و اقتصاد درست نمی شود. به گفته 
معاون وزیر نیرو در امور آب و آبفا، در ۳۰ سال گذشته ۲۸ میلیارد 
مترمکعب از منابع آب تجدیدپذیر کشور کاسته شده است و اگر 
مصرف آب به روال فعلی خصوصا در بخش کشاورزی ادامه 

یابد، منابع آب کشور به نصف کاهش خواهد یافت.

خاطره بازی

کلنا عباسک یا زینب)س(...

وقتی فهمیدند »شیخ« افغانستانی نیست عذرش را خواستند

بازرگانی

جامعه

سخنگوی گمرک گفت: ایران در هفت ماه سال ۱۴۰۰ به ۱۴۲ 
کشور جهان کالا صادر کرده و از ۱۱۰ کشور نیز کالاهای مورد 
نیاز خود را خریداری کرده است. سید روح اله لطیفی اظهار 
داشت: ایران از ابتدای سال ۱۴۰۰ تا پایان مهرماه، حدود ۹۹ 
میلیون تن کالا به ارزش تقریبی ۵۵ میلیارد دلار را با سایر 

کشورها تبادل کرده است.
وی در خصوص مقاصد صادراتی کالاهای ایرانی تصریح کرد: 
۷۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۷ میلیارد و ۷۴ 
میلیون دلار در هفت ماه گذشته صادر شده که چین با 
هفت میلیارد و ۶۸۹ میلیون دلار، عراق با پنج میلیارد و 
۴۸۳میلیون دلار، ترکیه با سه میلیارد و ۳۹۷ میلیون دلار، 
امارات با ۲ میلیارد و ۵۹۰ میلیون دلار و افغانستان با یک 
میلیارد و ۱۲۶ میلیون دلار پنج مقصد اول صادرات کالای 

ایرانی بودند.
لطیفی افزود: کشورهای سوازیلند با هزار و ۸۰۰ دلار، کومور 
با پنج هزار و ۹۳۲ دلار، گواتمالا با ۶ هزار و ۲۶۴ دلار، 
اکوادور با ۶ هزار و ۵۳۴ دلار، آنگولا با ۶ هزار و ۶۲۸ دلار، 
هندوراس با ۶ هزار و ۸۰۰ دلار، نیکاراگوئه با هفت هزار و 

۶۶۷ دلارو لائوس با ۹ هزار و ۸۰۰ دلار، هشت کشوری بودند 
که کمترین خرید را از ایران داشتند.

وی در خصوص واردات کشور در هفت ماه سال جاری 
گفت: در این مدت ۲۳ میلیون و ۵۰۵ هزار تن کالا به 
ارزش ۲۷ میلیارد و ۷۳۹ میلیون دلار از گمرکات اجرایی 
ترخیص شد که امارات با هشت میلیارد و ۵۹۶ میلیون 
دلار، چین با ۶ میلیارد و ۱۰۷ میلیون دلار، ترکیه با ۲ میلیارد 
و ۸۶۱ میلیون دلار، آلمان با یک میلیارد و ۳۹ میلیون دلار 
و سوییس با یک میلیارد و ۳۵ میلیون دلار، پنج کشور 

نخست فروشنده کالای مورد نیاز کشور بودند.
وی افزود: کشورهای ترینیدادو توباگو با چهار هزار و ۹۷۶ 
دلار، لتونی با ۱۶ هزار و ۵۷۴ دلار، ایسلند با ۱۶ هزار و ۸۷۹ 
دلار، کامرون با ۲۵ هزار و ۹۵۱ دلار، سرزمین های جنوبی 
فرانسه با ۶۷ هزار و ۷۵۴ دلار، شیلی با ۸۳ هزار و ۷۴۹ دلار 
و کاستاریکا با ۸۶ هزار و ۵۹۶ دلار به ترتیب کمترین میزان 

فروش کالای موردنیاز را به ایران داشتند.
بر اساس آخرین اعلام گمرک، کل تجارت خارجی کشور در 
هفت ماهه سال جاری ۹۸ میلیون و ۷۰۰ هزار تن به ارزش 

۵۴ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار بود که سهم صادرات ۷۵ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن به ارزش ۲۷ میلیارد و ۱۰۰ میلیون 
دلار و سهم واردات ۲۳ میلیون و ۵۰۰ هزار تن کالا به ارزش 

۲۷ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار بوده است.

رستم قاسمی - وزیر راه و شهرسازی- ماه گذشته و در در حاشیه 
مراسم تودیع و معارفه مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران در پاسخ به سوال خبرنگار ایسنا، مبنی بر اینکه 
چرا تاکنون تکلیف قیمت بلیت هواپیما مشخص نشده است 
و ایرلاین ها بدون داشتن مصوبه و اختیار قانونی اقدام به 

اظهار کرد: قیمت  اند؟  پروازهای داخلی کرده  نرخ  افزایش 
بلیت هواپیما به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی به ویژه 
داخلی  پروازهای  در  پذیرش ۶۰ درصدی مسافر  محدودیت 
افزایش یافته بود که امیدواریم با بهبود شرایط کشور از نظر 
شیوع ویروس کرونا و برداشته شدن این محدودیت بتوانیم 

قیمت بلیت هواپیما را تعدیل کنیم. وی افزود: محدودیت 
۶۰ درصدی پذیرش مسافر در ناوگان حمل و نقل عمومی بر 
اساس مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا اتفاق افتاده است 
که هم اکنون در جلسات ستاد ملی مقابله با کرونا در حال 
بحث و بررسی برای اعمال تغییرات در این پروتکل ها هستیم.

»سخنگوی گمرک« خبر داد:

صادرات کالاهای ایرانی به ۱۴۲ کشور در سال ۱۴۰۰

طی برخورد با گرانفروشان؛

قیمت بلیت هواپیما کاهش می یابد

باذن الله...
و  از روحانیون مدافع حرم  حجت الاسلام علی تمام زاده 
اصالتا اهل شهرستان کرج است. وی در پی فعالیت های 
تروریست های  توسط  سوریه  در  خود  جهادی  تبلیغی، 
در  و  زینب)س(  حضرت  حرم  از  دفاع  راه  در  تکفیری 
مقداد  الاسلام  رسید. حجت  به شهادت  عملیات محرم 

امیری از دوستان این شهید عزیز می گوید.

روایت آخرین دیدار

آخرین دیدارمان اوقاتی پیش ساعت 5 بعد از ظهر بود. 
از فرودگاه امام خمینی)ره( به سمت سوریه پرواز داشت. 
خودم به فرودگاه بردمش و در مسیر خیلی صحبت کردیم. 
می گفت این آخرین سفر من است و مطمئنم که دیگر بر 
نمی گردم، گفتم از کجا می دانی؟ گفت: دور و بری هایم 
خیلی برایم خواب دیده اند. چند شب پیش هم خواب 
دیدم اول اسیر شدم و سپس به شهادت رسیدم، از این رو 

مطمئنم این سفر، سفر آخر است.

علاقه خاصی به شهید حسین فهمیده داشت

دو سالی بود که خیلی با این شهید عزیز ایاغ شده بودم، 
همسایه بودیم و رفیق، علاقه خاصی به شهید حسین 
فهمیده داشت و منبری هئیت شهید فهمیده بود. در کانون 
شهید فهمیده بسیار رفت و آمد داشت. هر بار مراسمی 
بود حتما خودش را به این هئیت می رساند. منزلش را 
به صفادشت انتقال داده بود و نزدیک 15 کیلومتر از محل 
مراسم فاصله داشت یک شب خودم او را به خانه اش بردم 
خیلی تاریک بود گفتم شیخ چطور این وقت شب این راه 
را می روی؟ آنقدر تاریک است که آدم خوف می کند. شهید 
تمام زاده گفت: یک شب حدود یک ساعت اینجا ایستادم 

تا ماشین گیرم بیاید.

افغانستانی ها مظلوم ترین رزمندگان در سوریه هستند

علاقه شدید داشت که به سوریه برود در آن مدتی که 
را  اعزام می شدند  که  افغانی  رزمندگان  بود هوای  ایران 
می گفت  داد.  انجام  موثری  کارهای  آن ها  برای  داشت. 
این عزیزان شیعه هستند و برای دفاع از تشیع، اسلام 
و حرم حضرت زینب)س( به سوریه می روند و در ایران 
خیلی مظلوم واقع شده اند، آن ها اگر به افغانستان بروند 
به خاطر اینکه در محور مقاومت می جنگند از نظر دولت 
افغانستان تروریست هستند و سریعا اعدام می شوند، در 
ایران هم به دلایل اینکه بحث های حقوقی شان تکمیل 
نیست به لحاظ قانونی دچار مشکلاتی هستند و خیلی 
مظلوم واقع شده اند. به عبارتی کشور سوریه وطن سوم 

آن ها محسوب می  شود.

وقتی فهمیدند شیخ افغانستانی نیست عذرش
 را خواستند

به نظرم یکی  دیگر از ویژگی های شهید تمام زاده کارهای 
باید تلاش  اوست که  برجستگی های علمی  فرهنگی و 
شود تا کارهای علمی، پژوهشی این شهید بزرگوار در بحث 

فرقه های گوناگون دیده شود.
او توسط شهید ابوحامد که در لشکر فاطمیون فرمانده بود 
به سوریه رفت. البته وقتی فهمیدند ایرانی است عذرش 
را خواستند و به کشور بازگشت تا اینکه ابوحامد کار های 
اداری شهید تمام زاده را انجام داد و به طور رسمی به این 

لشکر پیوست.

رضا شاعری

  نویسنده

»دنیای هوادار« یاد و خاطر زنده یاد »حمزه مقدم«
- شهید مدافع سلامت - را گرامی می دارد
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استان ها

لرستان

»فرماندار خرم آباد« مطرح کرد:

فرهنگ سازی و آموزش نقش 
بسزایی در مقابله با آسیب ها دارد

فرهنگ  آباد:  خرم  فرماندار 
یک  هر  آموزش  و  سازی 
مقابله  در  بسزایی  نقش 
زیانبار  آثار  کاهش  و 
های  آسیب  و  تهدیدات 
ناشی از حوادث طبیعی و 
برگزاری  دارند،  غیرطبیعی 
دوره های آموزش عمومی و 
تخصصی برای عموم مردم و کارمندان دستگاه های اجرایی 
و عملیاتی و ارتقا سطح آگاهی و بینش مردم می تواند 

تحولی در حوزه پدافند غیرعامل بوجود بیاورد.
فرماندار شهرستان خرم آباد در رزمایش پدافند غیرعامل در 
حوزه زیستی که با موضوع آنفولانزای فوق حاد پرندگان، 
با حضور معاون سلامت و درمان سازمان پدافند غیرعامل 
و  لرستان  استانداری  غیرعامل  پدافند  مدیرکل  کشور، 
مدیرکل دامپزشکی و مدیران دستگاههای اجرای استان و 
شهرستان برگزار شد، با اشاره به ویژگی های توپوگرافی و 
طبیعی شهرستان خرم آبادو وجود مراکز اداری و اقتصادی 
و تاسیساتی مهم استان در این شهرستان گفت: به موازات 
این ویژگی ها و با توجه به موقعیت ویژه و استراتژیکی 
شهرستان، با تهدیدات مختلف طبیعی و غیر طبیعی نیز 
روبرو هستیم که با هماهنگی اعضاشورای اداری و شورای 
تامین استان و شهرستان، اقدامات موثری در جهت پیش 
بینی، پیشگیری و مقابله با این تهدیدات از جمله کنترل و 

مدیریت بیماری کرونا صورت گرفته است.
وی در ادامه با تاکید بر فرمایشات مقام معظم رهبری و 
مسئولین نظام در زمینه اهمیت پدافند غیرعامل گفت: 
فرهنگ سازی و آموزش هر یک نقش بسیار مهمی در 
مقابله و کاهش آثار زیانبار تهدیدات و آسیب های ناشی 
از حوادث طبیعی و غیرطبیعی دارند، برگزاری دوره های 
آموزش عمومی و تخصصی در این زمینه برای عموم مردم 
و کارکنان دستگاه های اجرایی و عملیاتی و ارتقا سطح 
آگاهی و بینش مردم می تواند تحولی در حوزه پدافند 

غیرعامل بوجود بیاورد.
فرماندار خرم آباد گفت: در حوزه زیرساخت ها در استان و 
شهرستان کمبودها و نارسایی هایی وجود دارد که برای 
مقابله بهتر با حوادث بایستی این زیرساخت ها تقویت 
و کاستی ها و کمبودها برطرف شوند و این مهم نیازمند 

توجه ویژه دولت محترم به استان می باشد.
طولابی اظهار داشت: فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 
آرامش  ایجاد  در  بسزایی  نقش  بودن،  فراگیر  علت  به 
دارند،  حوادث  بروز  هنگام  در  جامعه  روانی  سلامت  و 
همچنین میتوان از این فضا برای آگاه سازی مردم و ارتقاء 

سطح دانش آنان بهره برد.
 وی در انتها با اشاره به تجربه مثبت استفاده از ظرفیت های 
مردمی در حاشیه سیل سال۹۸ بر شناسایی و سازماندهی و 
مدیریت ظرفیت های محلی و نیروهای خودجوش مردمی 
تاکید کرد. در ادامه این رزمایش، بخش عملیاتی مانور در 
روستای زرین چغا، از توابع بخش مرکزی شهرستان خرم 

آباد برگزار شد. 

تهران

دادستان کل کشور با اشاره به اینکه همه کارها نبایستی 
به عهده دولت گذاشته شود، بر استفاده از ظرفیت های 
گسترده شوراهای شهر تاکید کرد. آیت الله محمد جعفر 
منتظری در دیدار با مهدی اقراریان و سوده نجفی، ۲ عضو 
شورای شهر تهران گفت: من ۹ سال در دیوان عدالت اداری 
بودم و سرو کار زیادی با شوراهای سراسر کشور و تهران 
داشتم و لذا  با مجموعه ای که با انتخاب مستقیم مردم 
سر کار می آیند و اداره شهرها را عهده دار هستند آشنایی 

کامل دارم. 
وی با اشاره به ظرفیت های مغفول شوراهای شهر گفت: 
شوراهای اسلامی ظرفیت بسیار گسترده ای دارند که نه از 
آن استفاده می شده و نه می شود و برای مثال می توانند 
مستقیما مانند دولت به مجلس لایحه بفرستند در حالی 
که حتی قوه قضاییه نمی تواند چنین کاری انجام دهد 

ولی از این ظرفیت استفاده نشده است.
آیت الله منتظری ادامه داد: شوراها برخواسته از متن مردم 
هستند و می توانند از ظرفیت های اجتماعی هم استفاده 
کنند؛ فلذا همه کارها نبایستی به عهده دولت گذاشته شود 
که  این نشان می دهد که در اقدامات خود عملا موفق 

نیستیم و نبودیم.

دادستان کل کشور در ادامه سخنان خود با اشاره به ترکیب 
شورای شهر ششم تهران گفت: جوان بودن افراد در شورا و 
در کنار هم بودن با افراد با تجربه همان عینیت بخشیدن 
به سخنان مقام معظم رهبری است که مکرر فرمودند از 
توان جوانان در کنار تجربیات افراد مسن استفاده شود و 

این ترکیب خوبی است.  
شهر  شورای  لیست  بارزه  مهم ترین  داشت:  اظهار  وی 
ولایتمداری و ارتباط با جریان ولایی بوده و همین امر 
موجب شد مردم در این مقطع زمانی به این لیست رای 

بدهند و شما برای ۴ سال زمان دارید که پایه گذاری 
خوبی در امور انجام دهید.  

دادستان کل کشور  گفت: بر اساس اطلاعاتی که 
دارم، شوراها و شهرداری ها با ۲ بخش از دستگاه 

به  قضایی مرتبط هستند که یکی دادستان ها 
اعتبار اینکه مسئولیت صیانت از حقوق عامه را 
عهده دار هستند  و یکی هم دیوان عدالت اداری 

است.  
اینکه  به  اشاره  با  منتظری   الله  آیت 

مردم  برای  شوراها  مصوبات  عموما 
مشکل ایجاد می کند و با اینکه در 

قانون پیش بینی شده چگونه عمل شود اما در اجرا با 
مشکل مواجه می شود،   عنوان کرد: یکی از مشکلات 
این است که قوانین و مصوبات شورا در فرمانداری ها 
مورد تایید و تطابق با قوانین بالادستی قرار می گیرند 
در حالی که فرمانداری ها آن طور که باید از توانمندی 
در بخش حقوقی آن طور که پاسخگوی نیاز مردم باشد 

بهرمند نیستند.  
آیت الله منتظری افزود: اینکه از این مصوبات چه تعداد 
مورد نظارت دقیق قرار گیرد نیز  
یکی از آسیب های جدی 
است که در آسیب شناسی 
هایی که نسبت به شوراها 
می شود باید مورد بررسی 
همچنین  و  گیرد  قرار 
عالی  شورای  ظرفیت  از  
اولی  طریق  به  ها  استان 

استفاده شود.

»دادستان کل کشور« مطرح کرد: 

از ظرفیت های گسترده شوراهای شهر استفاده شود

تفاوت کرونا و آنفلوانزا در چیست؟
مدیر گروه بیماری های واگیر معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مشهد اعلام 
کرد: آنفلوانزا با تب ناگهانی آغاز می شود؛ به این شکل که بیمار تا دقایقی قبل حال 
مساعد داشته و یکباره دچار تب و بدحالی می شود؛ در حالی که علائم کرونا به 

تدریج بروز می کند و بیمار ضعف بیشتری را تجربه خواهد کرد.

»دادخدا سالاری« ظهر روز ۱۷ آبان ماه در حاشیه بازدید از 
انبارهای اموال تملیکی در کرمان در جمع خبرنگاران افزود: 
کالاهای  فروش  منظور  به  لازم  قضایی  دستورات  صدور 
موجود در انبارهای اموال تملیکی در راستای تبصره ۲ ماده 
۲۱۵ قانون مجازات اسلامی و ماده ۱۴۹ آئین دادرسی کیفری 

انجام شده که در قالب دو مزایده در حال انجام است.
وی یادآور شد: تاکنون بالغ بر ۳۰۰ میلیارد ریال از اموال 
موجود در انبارهای اموال تملیکی استان کرمان به فروش 

رسیده است.

سالاری به نگهداری غیراصولی کالاهای موجود در انبارهای 
اموال تملیکی اشاره و بیان کرد: شیوه نگهداری غیراصولی 
کالاها در انبارهای اموال تملیکی موجب کسر فاحش قیمت 
و کیفیت کالاهای موجود در این انبار می شده که مصداق 

تضییع اموال بیت المال است.
دادستان کرمان گفت: در چندین جلسه استانی بر لزوم 
تعیین تکلیف اموال موجود در انبارهای اموال تملیکی و 
نگهداری مطلوب کالاهای موجود تاکید شده بود اما به دلیل 
عدم انجام اقدام اجرایی لازم، ناچارا دستگاه قضایی استان 

به موضوع ورود کرده است.
وی با اشاره به پیگیری های دادستانی کرمان به منظور 
تعیین تکلیف کالاهای موجود انبارهای اموال تملیکی، 
درباره  کرمان  دادستانی  دغدغه  قبل  ها  مدت  از  افزود: 
اموال  انبارهای  در  موجود  اموال  تضییع  از  جلوگیری 
رئیس کل  بازدیدهای  پی  در  که  داشته  تملیکی وجود 
دادگستری، بازرس کل استان و دادستانی از این انبارها 
و تعیین ناظر ویژه، روند ساماندهی این حوزه تسهیل و 

پیگیری شده است.

»دادستان کرمان« خبر داد:

کالاهای انبار اموال تملیکی کرمان پس از ۱۰ سال تعیین تکلیف می شوند

کرمانشاه

هوشنگ بازوند استاندار کرمانشاه در بازدید و بررسی میدانی 
از انبارهای اموال تملیکی استان با اشاره به دستور رئیس 
جمهوری برای تسریع در تعیین تکلیف اموال موجود در 
انبارهای سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی اظهار 
داشت: براساس گزارش ارائه شده و بازدید میدانی صورت 
گرفته میزان کالاهای رسوبی در انبارهای کمتر از سه درصد 
و در مرحله ساماندهی است و سایر اقلام نیز با مساعدت 
ویژه دادگستری، تعزیرات و سازمان اموال تملیکی در جلسه 

چهارشنبه تعیین تکلیف می شود.
وی عنوان کرد: صیانت از حقوق عامه و ساماندهی انبارهای 
اموال تملیکی را اولویتی مهم است کخ با عنایت به تأکید 
رئیس جمهوری در بازدید میدانی از وضعیت برخی انبارهای 
اموال تملیکی در استان ها و ورود دستگاه قضا ساماندهی 

این کالاها و فرآیند تعیین تکلیف سرعت گرفته است.
بازوند افزود: سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به  
عنوان حلقه پایانی زنجیر تعیین تکلیف کالاهای مشکوفه 
وظیفه دارد بر اساس قانون در بازه زمانی مشخص شده با 
تلاش جهادی و شبانه روزی نسبت ساماندهی کالاها اقدام 
کند که خوشبختانه در کرمانشاه این میزان بسیار پایین 
است و با تلاش مدیرکل و کارکنان این سازمان، همکاری 

دادگستری و تعزیزات کرمانشاه 17 برابر از میانگین کشوری 
بر اساس شاخص های ارزیابی بالاتر است و در سرعت بخشی 
به امور برای تعیین تکلیف کالاهای رسوبی رتبه برتر را کسب 

کرده است.
وی با اشاره به وظایف اموال تملیکی در زمینه صیانت 
از سلامت، بهداشت، فرهنگ و امنیت جامعه، حمایت از 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان گفت: این سازمان حضوری 
فعال در زمینه مبارزه با قاچاق کالا برعهده دارد و در این 
عرصه شاهد همکاری مطلوب نهادهای امنیتی و نظارتی 

و نظامی هستیم.
استاندار کرمانشاه به صورت میدانی از انبارهای احتکار 53 
هزار تن ذرت خارجی قاچاق که توسط اخلال گران اقتصادی 
و افراد سودجو در استان های همجوار و جنوبی به کرمانشاه 
خالصانه،  گفت: تلاش  و  کرد  بازدید  است؛  یافته  انتقال 
دلسوزانه و فداکارانه و پیگیری مستمر سربازان گمنام امام 
زمان )عج( در کشف و ضبط این محموله بسیار بزرگ که 
در یکی شهرک های صنعتی کرمانشاه انبار شده بود و بسیار 
قابل تقدیر است و بی شک اقدام مهم در راستای مبارزه با 
فساد است هرچند که این متخلفان در استان های دیگر 

هستند.

وی افزود: با مساعدت و پیگیری ویژه دادگستری مراحل 
قانونی برای تعیین تکلیف ذرت.های قاچاق انجام شده و 
شرایط واگذاری به شرکت های وابسته به جهاد کشاورزی، 
پشتیبانی امور دام یا امور عشایری فراهم شده و اولویت 
واگذاری این نهادهای دامی باید تولیدکنندگان کرمانشاه 

باشند.
بازوند عنوان کرد: این ذرت های قاچاق حدود یکسال پیش 
از بنادر جنوبی کشور وارد و سپس به کرمانشاه انتقال و در 
انبارها دپو شده بود که ارزش این محموله 101 میلیارد تومان 

برآورده شده است.

»استاندار کرمانشاه« خبر داد:

۵۳ هزار تن ذرت وارداتی قاچاق کشف شد

کرمان

فرشید گله داری

 نویسنده و خبرنگار
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فرهنگی
برای دُز یادآور میتوان هر واکسنی را تزریق کرد

رئیس بخش عفونی بیمارستان مسیح دانشوری گفت: در مورد واکسن هایی مانند برکت و سینوفارم که بر پایه ویروس کشته شده 
تولید شده اند ایمنی بهتر زمانی ایجاد میشود که سه دز از این نوع واکسن ها تزریق شود. افراد بالای ۶۵ سال که واکسن سینوفارم 
تزریق کرده اند برای تزریق دز سوم واکسن کرونا مراجعه کنند. دز سوم واکسن کرونا با بوستر و یادآور این واکسن متفاوت است، 
کسانی که دز اول و دوم از یک نوع واکسن تزریق کرده اند، برای دز سوم هم همان واکسن را تزریق کنند.دز یادآور که ۶ ماه پس 

از واکسیناسیون انجام میشود، هر نوع واکسنی میتوان تزریق کرد.

موسیقی

هنرهای تجسمی

»وزیر فرهنگ« در جریان
 یک همایش اعلام کرد:

کنسرت ها از اول آذر راه می افتند
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اعلامی از امکان بازگشایی 
مکان های فرهنگی هنری مانند کنسرت ها و سالن های تئاتر 

از اول آذر ماه خبر داده است.
محمدمهدی اسماعیلی که روز دوشنبه ۱۷ آبان ماه در همایش 
پدافند غیرعامل و رسانه پایدار حاضر شد، در بخشی از صحبت 
هایش به واکسیناسیون بالای ۹۰ میلیون نفر در کشورمان اشاره 
کرد و اینکه بر اساس نظرسنجی انجام شده، ۷۰ درصد از مردم 

موافق بازگشایی فعالیت های اجتماعی هستند.
او در این راستا اعلام کرد، »امروز می توانیم بگوییم از اول آذر 
ماه مراکز فرهنگی هنری کنسرت ها و تئاتر ها می توانند با 

رعایت شیوه نامه های بهداشتی آغاز به کار کنند.«
وزیر ارشاد در عین حال این نکته را هم متذکر شد که اگر به هر 
دلیل رنگ شهر از نارنجی به قرمز تبدیل شد، دوباره فعالیت ها 

را متوقف خواهد کرد.
بر اساس این گزارش، پیشتر محمود شالویی، سرپرست معاونت 
هنری نیز در گفت وگویی با ایسنا از روشن شدن چراغ کنسرت 
ها خبر داده و عنوان کرده بود، »اکنون در دوران کرونا به مرور 
به مقطعی می رسیم که چراغ کنسرت های حضوری موسیقی 

روشن و امکان حضور مخاطبان فراهم می شود.«
او ابراز امیدواری کرده بود که با رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
برای ایجاد شرایط مطلوب سالن ها جهت میزبانی مخاطبان و 
واکسیناسیونی که به صورت عمومی و پرشتاب انجام می گیرد، 

به زودی شاهد برگزاری کنسرت های زنده باشیم.

عکس »لینچان« از مهدی زابل؛

مدال طلای جشنواره عکس 
بوسنی برای عکاس ایرانی

مدال طلای جشنواره بین المللی بانیا لوکا در کشور بوسنی و 
هرزگوین به عکاس ایرانی رسید. در این جشنواره که در چهار 
بخش آزاد رنگی، آزاد تک رنگ، گردشگری و زندگی برگزار شد، 
عکس »لینچان« از مهدی زابل عباسی موفق به دریافت مدال 

طلای فیاپ )فدراسیون بین المللی هنر عکاسی( شد.
در جشنواره بین المللی بانیا لوکا که زیر نظر فدراسیون جهانی 
هنر عکاسی )فیاپ( و PSA برگزار شد، آثاری از عکاسان عضو 
کلوپ عکس فوکوس )نمایندگی فیاپ در ایران( شامل مهدی 
زابل عباسی، علی سامعی، عرفان آقابابائی و میرعلی پرندک در 

بخش های مختلف جشنواره پذیرفته شدند.

سینما و تئاتر

برگزیدگان جشنواره سینمای ایران در شهر شانتی فرانسه 
معرفی شدند و فیلم های »پیرمردها نمی میرند«، »مهران« 
و »بنفشه آفریقایی« در فرانسه درخشیدند، مراسم اختتامیه 
برگزاری،  هیات  اعضای  هیأت  حضور  با  جشنواره  این 
داوران، مسوولان و شهردار شهرهای شانتی و سانلیس 
فرانسه، اهالی شهر، اساتید و دانشجویان سینمای دانشگاه 

سوربن در شهر سانلیس برگزار شد.
ابوالفضل  فیلم مسیر معکوس، ساخته  این مراسم  در 
از  افتخاری و خارج  به صورت  تماشاگران  برای  جلیلی 
مسابقه نمایش داده شد. همچنین در بخش اهدای جوایز، 
جایزه ویژه هیأت داوران جشنواره سینمای ایران در شانتی 
به رضا جمالی، کارگردان فیلم پیرمردها نمی میرند اهدا شد. 
این تندیس را اتین ژاکوبه، مجسمه ساز فرانسوی با الهام 

از اشعار و سینمای عباس کیارستمی طراحی کرده است.
جایزه دانشگاه سوربن جشنواره فیلم شانتی هم به فیلم 
مهران، ساخته رقیه توکلی تعلق گرفت. جایزه فیلم برتر 
فستیوال سینمای ایران در شانتی فرانسه از نگاه تماشاگران 

به فیلم بنفشه آفریقایی به کارگردانی مونا زندی، اهدا شد.
زندی پس از دریافت جایزه ویژه تماشاگران این جشنواره، 
گفت: دریافت جایزه تماشاگران برای هر فیلم سازی افتخار 
بزرگی است. فیلم هایی که من در این جشنواره دیدم بسیار 
فیلم های خوبی بودند و اختلاف رای ها بسیار کم بود؛ 
می توانم بگویم که من اینجا تنها یک نماینده از طرف 

کارگردانان ایرانی حاضر در این جشنواره هستم. برپایی 
چنین برنامه هایی که در پیوند ارتباطات فرهنگی فارغ از 
مسائل سیاسی هستند، می تواند در روابط میان کشورها 

بسیار موثر باشد.
در بخش رقابتی فیلم های بلند جشنواره سینمای ایران در 
شانتی فیلم های یدو ساخته مهدی جعفری، در میان تپه ها 
کاری از محمدرضا کیوان فر، پیرمردها نمی میرند ساخته رضا 
جمالی، بنفشه آفریقایی ساخته مونا زندی، روز ششم کاری 
از حجت قاسم زاده، مهران به کارگردانی رقیه توکلی نمایش 

داده شد.
جشنواره سینمای ایران در شانتی به ابتکار مرکز ایران و 
فرانسه )سمن فرانسوی تاسیس شده در سال ۱۳۹۵( با 
همکاری شهرداری شهر شانتی، مجموعه کاخ اعظم این 
و  فرانسه  سوربن  دانشگاه  و  سانلیس  شهرداری  شهر، 
حمایت پنج موسسه هنری و شرکت سینمایی از ایران در 
راستای شناخت سینمای نوین و معرفی کارگردانان مستعد 

سینمای ایران در عرصه جهانی از ۱۳ تا ۱۶ آبان برگزار شد.

برگزیدگان جشنواره سینمای ایران در شانتی معرفی شدند

احتشامی  عرفان  اینجا« ساخته  از  »دور  فیلم سینمایی 
مسابقه  بخش  منتخب  خود،  جهانی  حضور  دومین  در 
سیزدهمین جشنواره فیلم مستقل برزیل شد. فیلم سینمایی 

دور از اینجا به کارگردانی عرفان احتشامی و نویسندگی 
مشترک مرتضی عبادی پور و عرفان احتشامی در دومین 
حضور جهانی خود موفق شد وارد بخش مسابقه سیزدهمین 

جشنواره فیلم مستقل برزیل شود.
جشنواره بین المللی فیلم مستقل برزیل از ۵ تا ۱۵ دسامبر 
۲۰۲۱ مصادف با ۱۴ تا ۲۴ آذرماه ۱۴۰۰ در شهر ریو دو ژانیرو 
برگزار خواهد شد. دور از اینجا پیش از این نیز، در اولین 
حضور جهانی خود توانسته بود در بخش مسابقه جشنواره 

بین المللی فیلم اینترداک روسیه حضور پیدا کند.
فیلم دور از اینجا محصول سال ۱۳۹۹ و در ژانر درام اجتماعی 
ساخته شده است و در خلاصه داستان آن آمده است: »به 
پیرمرد روستایی گفت: با جوانترها کار نکن. آنان فکر می کنند 
بیابان هم مثل اتاق خوابشان است. پیرمرد هم به او اعتماد 
می کند و نشانی تپه را به او می دهد. آنها نبض گنجی را 
احساس می کنند که زیر پایشان است. یک زندگی تازه با 

هویتی که باید پیدایش کنند. تنها چند متر پایین تر... و 
این کندن و کندن سرآغاز اتفاقاتی است که برایشان رقم 

می خورد.«
محمد گودرزی، حسین گودرزی معظمی، حسین خدادادی 
و صمد شمس و آیدادارابی فرد به همراه تعدادی از مردم 
شهرستان بروجرد در این فیلم ایفای نقش دارند. عوامل 
دور از اینجا عبارتند از: نویسنده: مرتضی عبادی پور و عرفان 
احتشامی، کارگردان: عرفان احتشامی، مدیر فیلمبرداری: 
اصلاح  عبدلی،  فرشاد  مدیرصدابرداری:  احتشامی،  عرفان 
رنگ: فربد جلالی، آهنگساز: ادریس بیامه،دستیار و برنامه 
ریز: مهتاب نورزاده، دستیارکارگردان: ایمان چرخ کار، منشی 
صحنه: نجمه نقدعلی، مدیر تولید: حسین گودرزی معظمی، 
دستیاران تصویر: مصطفی بساطی و لاله ابراهیمی، عکاس: 
حدیث فخاری،مشاور رسانه ای: آزاده فضلی، تهیه کننده: 

محمد احتشامی.

فیلم سینمایی »وقت چیغ انار« ساختۀ »گراناز موسوی« در 
بیست و پنجمین جشنوارۀ فیلم شب های سیاه تالین حضور 
خواهد یافت. فیلم سینمایی وقت چیغ انار در ادامه  حضور در 
رویدادهای معتبر سینمایی بین المللی، در بیست و پنجمین 
جشنواره ی فیلم شب های سیاه تالین نیز شرکت خواهد کرد. 
این جشنواره از ٢1 آبان تا 7 آذر مصادف با 1٢ تا ٢٨ نوامبر در 

کشور استونی برگزار خواهد شد.
وقت چیغ انار که تاکنون در جشنواره ها و رویدادهای سینمایی 
چون سائوپائولو، توکیو و آسیاپاسیفیک و سیدنی پذیرفته شده 
است، ماه آینده نیز در بخش جریان های جدید جشنواره ی فیلم 
شب های سیاه تالین به رقابت با دیگر آثار سینمایی خواهد 
پرداخت. این فیلم همچنین به عنوان نماینده  سینمای استرالیا 

به آکادمی اسکار معرفی شده است.
هم اکنون از میان عوامل فیلم سینمایی وقت چیغ انار، گراناز 

موسوی کارگردان و نویسنده  آن، بهیر وردک تهیه کننده، اندرو 
کوییلتی و حسیبا ابراهیمی بازیگران این اثر برای حضور 
در جشنواره ی فیلم سیدنی راهی استرالیا شدند. این فیلم 
سینمایی طی روزهای آینده در جشنواره ی فیلم سیدنی در سه 

نوبت اکران خواهد شد.
وقت چیغ انار که سال گذشته به نویسندگی و کارگردانی 
گراناز موسوی در شهر کابلِ افغانستان فیلمبرداری شده است، 
محصول مشترک افغانستان، استرالیا، هلند و ایران است. 
تهیه کنندگی این اثر به طور مشترک برعهده  بهیر وردک، گراناز 
موسوی، کریستین ویلیامز و مرضیه وفامهر بوده و پخش 
بین المللی آن را نیز محمد اطبایی )مستقل های ایران( برعهده 

دارد.
عرفات فیض، الهام ایازی، اندرو کوییلتی، مرحوم حشمت الله 
فنایی، سعیده سادات، فرشته عالمی، امیرشاه تلاش، ذبیح 

غیاث، زیشان خان تلاش, مدینه نیازی بازیگران این فیلم 
سینمایی هستند، همچنین حسیبا ابراهیمی نیز در این فیلم 
حضوری افتخاری دارد. گفتنی است حسین علیزاده آهنگساز 

این فیلم سینمایی است.

سی و چهارمین جشنواره بین المللی فیلم توکیو به کار خود 
پایان داد و فیلم  »جهان نیمکره شمالی« ساخته حسین 
تهرانی برنده جایزه آینده سینمای آسیا از این رویداد سینمایی 
شد. هیات داوران بخش رقابتی جشنواره فیلم توکیو که 
امسال »ایزابل هوپر« بازیگر فرانسوی ریاست آن را بر عهده 
داشت، در نهایت جایزه بزرگ جشنواره را به فیلم »رویای 
دریای وِرا« ساخته »کالترینا کراسنیکی« اهدا کرد و جایزه 

ویژه هیات داوران نیز به فیلم  »سیویل« ساخته  »تئودورا 
آنا میهای« اختصاص یافت. همچنین امیر آقایی برای بازی 
در فیلم سینمایی »چهار دیوار« به کارگردانی بهمن قبادی و 
به تهیه کنندگی »راجر واترز« جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره 
توکیو را به صورت مشترک با ۳ بازیگر مرد دیگر این فیلم 
دریافت کرد. جایزه بهترین کارگردانی جشنواره نیز به »دراژان 
امبربائف« برای فیلم »شاعر« رسید و  »جولیا چاوز« هم برای 

فیلم  »تام دیگر« برنده بهترین بازیگر زن جشنواره فیلم توکیو 
شد. در سایر بخش ها، جایزه دستاورد هنری جشنواره توکیو به 
فیلم  »فانوس« ساخته »خلیل بایداروف« رسید و فیلم »تنها به 
یاد آور« ساخته »ماتسویی دایگو« نیز برنده بهترین فیلم از نگاه 
مخاطبان جشنواره فیلم توکیو شد. سی و چهارمین جشنواره 
بین المللی فیلم توکیو از  ۸ تا ۱۷ آبان ماه )۳۰ اکتبر تا ۸ نوامبر 

۲۰۲۱( در شهر توکیو در کشور ژاپن برگزار شد.

»دور از اینجا« منتخب سیزدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستقل برزیل شد

»وقت چیغ انار« در شب های سیاه تالین

اعلام برگزیدگان اختتامیه جشنواره  فیلم »توکیو«
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ورزشی
لغو مراسم انتخاب بهترین بازیکن سال فوتبال آسیا

سعودی اسپورت نوشت: مراسم انتخاب بهترین بازیکن سال ٢0٢1 در قاره کهن برگزار نخواهد شد. ابراهیم القاسم، دبیر کل فدراسیون فوتبال 
عربستان اعلام کرد که این مراسم به خاطر ویروس کرونا لغو شده و برگزار نخواهد شد. این مراسم در سال ٢0٢0 هم به خاطر شیوع همه گیری 
کرونا لغو شد. عربستانی ها امید زیادی داشتند که سالم الدوسری بازیکن الهلال باتوجه به درخشش در لیگ قهرمانان آسیا این جایزه را به دست 
آورد اما به نظر می رسد بر اساس اعلام منابع عربستانی که به کنفدراسیون فوتبال آسیا نزدیک هستند، این مراسم مثل سال قبل لغو شده است.

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار 

سوژه

»سایت اسپورتیکو« اعلام کرد:

پردرآمدترین ورزشکاران تاریخ 
چه کسانی هستند؟

شده  منتشر  تاریخ  ورزشکاران  پردرآمدترین  فهرست 
به چشم می خورد.  آن  در  آشنایی بسیاری  نام های  که 
تاریخ در طول چند سال  پردرآمدترین ورزشکاران  بحث 
برای  بسیاری  جذابیت  و  بوده  مطرح  همیشه  گذشته 

ورزش دوستان در سراسر دنیا داشته است. 
از  موفق  و  شده  شناخته  چهره های  این  درآمدهای 
بزرگ  شرکت های  با  تبلیغاتی  قراردادهای  عقد  طریق 
باشگاه های   از  که  است  هنگفتی  دستمزدهای  یا 
حضور  اما  جالب  نکته  می کنند.  و  کرده  دریافت  خود 
ورزشکارانی از رشته های ورزشی مختلف در این فهرست 
است که شامل بوکس، گلف، بسکتبال، تنیس و فوتبال 

می شود. 
شاید حضور مایکل جوردن در صدر فهرست پردرآمدترین 
ورزشکاران تاریخ باعث تعجب هیچکس نشود. فروش 
 ۱۵۰ سالانه  همچنان  جوردن  برند  ورزشی  کفش های 
میلیون دلار برای او درآمد به همراه دارد و مجموع دارایی 
او را به بیش از دو میلیارد دلار رسانده است. پس از او 
اما این گلف بازها هستند که رده ها دوم تا چهارم را به 
خود اختصاص داده اند اما پس از آن با بازیکنانی از دوران 

مدرن تر ورزش روبرو می شویم.
پردرآمد  ورزشکار   ۲۵ کامل  فهرست  اسپورتیکو  سایت 

تاریخ را منتشر کرده که در زیر می بینیم:
۱. مایکل جوردن / بسکتبال / ۲.۶۲ میلیارد دلار

۲. تایگر وودز / گلف / ۲.۱ میلیارد دلار
۳. آرنولد پالمر / گلف / ۱.۵ میلیارد دلار

۴. جک نیکلاوس / گلف / ۱.۳۸ میلیارد دلار
۵. کریستیانو رونالدو / فوتبال / ۱.۲۴ میلیارد دلار

۶. فلوید می ودر / بوکس / ۱.۲ میلیارد دلار
۷. لبرون جیمز / بسکتبال / ۱.۲ میلیارد دلار

۸. لیونل مسی/ فوتبال / ۱.۱۴ میلیارد دلار
۹. مایل شوماخر / فرمول یک / ۱.۱۳ میلیارد دلار

۱۰. راجر فدرر / تنیس / ۱.۱۲ میلیارد دلار
۱۱. فیل میکلسون / گلف / ۱.۰۸ میلیارد دلار
۱۲. دیوید بکام / فوتبال / ۱.۰۲ میلیارد دلار

۱۳. کوبی برایانت / بسکتبال / ۹۳۰میلیون دلار
۱۴. شکیل اونیل / بسکتبال / ۸۷۰ میلیون دلار

۱۵. گرگ نورمن / گلف / ۸۱۵ میلیون دلار
۱۶. مایک تایسون / بوکس / ۷۷۵ میلیون دلار

۱۷. الکس رودریگز / بیسبال / ۶۵۰ میلیون دلار 
۱۸. مانی پاکیو / بوکس / ۶۳۰ میلیون دلار

۱۹. کوین دورانت / بسکتبال / ۲۵ میلیون دلار
۲۰. لویس همیلتون / فرمول یک / ۶۲۰ میلیون دلار

۲۱. نیمار / فوتبال / ۶۱۵ میلیون دلار
۲۲. جف گوردون / اتومبیل رانی / ۵۹۵ میلیون دلار
۲۳. اوسکار ده لا هویا / بوکس / ۵۸۰ میلیون دلار

۲۴. پیتون مانینگ / فوتبال آمریکایی / ۵۷۰ میلیون 
دلار

۲۵. درک جتر / بیسبال / ۵۵۵ میلیون دلار

دیدگاه

در  ایران  باشگاه های  بانوان  والیبال  برگزاری مسابقات 
لیگ برتر بهانه ای شد تا بار دیگر نگاهی داشته باشیم 
به رشد و توسعه و تکامل ورزش زنان ایران. البته ورزش 
ورزش  نیست،  مستثنی  امر  این  از  نیز  اصفهان  زنان 
زنان خطه زاینده رود از سنین نونهالی و نوجوانانی تا 
رسیدن به مرحله امید و بزرگسالان، از نداشتن سالن های 
ابزار  و  امکانات  سایه  در  و  می برند  رنج  اختصاصی 
سخت افزاری و تلاش دلسوزانه مربیان آموزشگاه ها و 
مباركه سپاهان  فولاد  و  آهن  نظیر ذوب  باشگاه هایی 

برخوردار شده اند این وضعیت همچنان ادامه دارد.
درحال حاضر نیز حتی با وجود پاره ای از مشکلات و 
سالن های  نداشتن  آن  عمده ترین  که  محدودیت ها 
سایر  و  هندبال  والیبال،  تمرینات  برای  اختصاصی 
در  اصفهانی  زنان  و  دختران  است،  ورزشی  رشته های 
رده های مختلف  به عناوین قهرمانی و نایب قهرمانی 

دست پیدا می کنند که باید قدر آنان را بدانیم. 
اگرچه ورزش اصفهان و از جمله والیبال زنان اصفهان به 
تناسب آقایان از امکانات، تسهیلات مکفی و دستمزدهای 
دریافتی معقول برخوردار نبوده و نیستند، اما با مدیریت 
و درایت مدیران باشگاه ها و خانم فریبا صادقی نایب 
رئیس هیاُت والیبال استان در امور بانوان و سرمربی تیم 
ذوب آهن که در کنار مربیان شایسته و مدیران ورزش 
باشگاه های معتبر اصفهان با عشق و علاقه خاصی برای 
رشد و تعالی والیبال زنان گام برمی دارند و می کوشند تا 

والیبال اصفهان را به دستاوردهای ارزشمندتری برساند.
از پیش  جا دارد مقامات مسئول ورزش استان بیش 
دارای  که  هندبال  و  والیبال  ویژه  به  زنان  ورزش  به 
استعدادهای ناب و زیادی در اقصی نقاط استان پهناور 
اصفهان است و به وفور دیده می شوند نگاه ویژه به 
عمل بیاورند و در صدد احداث سالن های اختصاصی 

زنان باشند.
خوشبختانه در سال های اخیر باشگاه های فولاد مباركه 

سپاهان و ذوب آهن نه تنها در رشته های والیبال و هندبال 
که در وزنه برداری، فوتبال، دوومیدانی و سایر رشته ها برای 
دختران نونهال، نوجوان، جوان و زنان توجه ویژه دارند و 
در حدتوان سخت افزارهای موجود را در اختیار دختران 
در رده های مختلف و زنان قرار داده اند تا زیر نظر مربیان 
آموزش ببینند و به تمرین بپردازند که نتایج حاصله این 
حرکت های سازنده نیز سبب گردیده تا به عناوین بسیار 

خوب و قابل ملاحظه ای دست پیدا کنند.

با این مقدمه نگاهی داریم به چند مورد از مسابقات 
زنان تیم های ذوب آهن و سپاهان:

پیروزی تیم های والیبال و هندبال زنان ذوب آهن و 
فولاد مبارکه سپاهان در مسابقات قهرمانی لیگ برتر 

باشگاه های کشور.
تیم والیبال نشسته بانوان ذوب آهن در دومین دیدار 
از مرحله نخست رقابت های لیگ برتر این رشته که در 
مشهد مقدس جریان دارد و در حال برگزاری است تیم 
هیاُت ساری را شکست داده است. سبزپوشان اصفهانی 
این دیدار را با نتیجه 3 بر ٢ به سود خود به پایان رسانده 
اند. تیم والیبال نشسته ذوب آهن در سومین دیدار خود 

مقابل فولاد مبارکه سپاهان قرار می گيرد.
تیم والیبال بانوان ذوب آهن نخستین دیدار خود در 
رقابت های لیگ برتر والیبال بانوان باشگاه های کشور را 
با برتری مقابل مهرسان تهران به اتمام رساند. بلندقامتان 
با نتیجه  تیم والیبال ذوب آهن در سه ست متوالی 
برتری  لیگ  وارد  تازه  تیم   15_٢5 و   ٢_٢٢5  ،17_٢5

مهرسان را با شکست بدرقه کردند.
تیم  بانوان کشور شد.  دواتلون  لیگ  قهرمان  سپاهان 
دواتلون بانوان فولاد مبارکه سپاهان اصفهان با کسب 
و  سوم  مرحله  شد.  کشور  قهرمان   ۱۰:۲۷:۵۷ زمان 
بانوان فصل ۱۴۰۰-۱۳۹۹ همزمان  پایانی لیگ دواتلون 
با مسابقات دواتلون قهرمانی کشور در اصفهان برگزار 
شد و تیم فولاد مبارکه سپاهان اصفهان با کسب زمان 
۱۰:۲۷:۵۷ به مقام قهرمانی این دوره از مسابقات رسید و 
کاپ قهرمانی لیگ دواتلون فصل ۱۴۰۰-۱۳۹۹ را از دکتر 

گودرزی رئیس فدراسیون دریافت نمود.
درخشش دوندگان سپاهان در مسابقات قهرمانی آسیای 

میانه.
بانوان ملی پوش باشگاه فولاد مبارکه سپاهان دو مدال 
و  نوجوانان  قهرمانی  میدانی  و  دو  مسابقات  در  طلا 

جوانان قهرمانی آسیای میانه برای کشورمان به ارمغان 
آوردند.

روز پایانی مسابقات دو و میدانی نوجوانان و جوانان 
قهرمانی آسیای میانه که به میزبانی ازبکستان برگزار شد 
با درخشش دختران ملی پوش باشگاه سپاهان همراه بود.
در ماده پرتاب چکش جوانان، تیم ملی ایران توسط بیتا 
فکری ملی پوش باشگاه فولاد مبارکه سپاهان سکوهای 

قهرمانی آسیای میانه را تصاحب کرد.
بیتا فکری با پرتابی به طول 55.91 متر به مقام قهرمانی 
رسید. همچنین در مرحله نهایی ماده ٢00 متر جوانان، 
محدثه ابراهیم پور  دونده ملی پوش باشگاه فولاد مبارکه 

سپاهان با ثبت زمان ٢4.9٨ثانیه به قهرمانی رسید.
این نتایج که بخش کوچکی از فعالیت های زنان اصفهان 
در رقابت های اخیر داخلی وخارجی است کافی نیست 
راهکاری  فکر  به  اصفهان  استان  ورزش  مسئولان  تا 
برای تخصیص سالن های ویژه بانوان باشند؟ تا جایی 
که  دورانی  در  و   ۸۰ دهه  در  دارد،  بخاطر  نگارنده  که 
آقای مهندس هاشمی طبا رئیس سازمان تربیت بدنی 
ایران بود، ایشان شخصاً در اصفهان حضور پیدا کردند 
نام  با  را  اصفهان  کوثر ملک شهر  ورزشی  و مجموعه 
ورزشگاه اختصاصی بانوان افتتاح کردند، اما دیری نپائید 
که استخر سرپوشیده و سالن چند منظوره ورزشی این 
ورزشگاه به آقایان تخصیص داده شد و عملاً بانوان از 

تسهیلات این ورزشگاه محروم ماندند!!
درحال حاضر تاُسیسات وامکانات دو باشگاه بزرگ فولاد 
مباركه سپاهان و ذوب آهن اصفهان در اختیار ورزش 
بانوان قرار گرفته است. حال این سئوال مطرح است؛ 
به چه شکلی  فدراسیون ها  اساسنامه  در  بانوان  نقش 
تدوین پیدا می کند و زنان تاچه اندازه قدرت اجرایی و  

تصمیم گیری دارند؟
ورزش بانوان نباید به صورت نمایشی و نمادین باشد. 
تربیت  سازمان  در  است  متمادی  سالیان  که  سئوالی 
بدنی و اکنون در وزارت ورزش وجوانان بلاجواب مانده 
است! که نشان از مظلومیت ورزش بانوان دارد! چندی 
پیش خبر دار شدیم که در اساسنامه احتمالی مشترک 
ورود  جوانان  و  ورزش  وزارت  ورزشي،  های  فدراسیون 
آقایان  و  بانوان  ورزش  بین  تبعیض  و   کرد  خواهد 

برداشته خواهد شد. 
امیدواریم این قوانین در اساسنامه فدراسیون ها اجرایی 
شود تا زنان نیز از مزایا و تسهیلات برابر با آقایان برخوردار 

شوند. 

در اساسنامه فدراسیون ها؛

جایگاه بانوان نهادینه شده است؟

اگرچه ورزش اصفهان و از جمله والیبال زنان اصفهان به تناسب آقایان از امکانات، تسهیلات مکفی و 
دستمزدهای دریافتی معقول برخوردار نبوده و نیستند، اما با مدیریت و درایت مدیران باشگاه ها و خانم فریبا 

صادقی نایب رئیس هیاتُ والیبال استان در امور بانوان و سرمربی تیم ذوب آهن که در کنار مربیان شایسته و مدیران 
ورزش باشگاه های معتبر اصفهان با عشق و علاقه خاصی برای رشد و تعالی والیبال زنان گام برمی دارند و می کوشند تا 

والیبال اصفهان را به دستاوردهای ارزشمندتری برساند.
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ورزشی

سوژه

هفتاد و پنجمین دوره رقابتهای پرورش اندام 
قهرمانی جهان؛

قهرمانی پرورش اندام ایران در جهانی 
اسپانیا با 10 طلا، 7 نقره و ۵ برنز

تیم ملی پرورش اندام ایران موفق شد با کسب ۱۰ مدال 
طلا، ۷ نقره و ۵ برنز به عنوان قهرمانی مسابقات جهانی 
دوره  پنجمین  و  هفتاد  کند،  پیدا  دست  اسپانیا   ۲۰۲۱
رقابتهای پرورش اندام قهرمانی جهان ۲۰۲۱ به میزبانی 
شهر سانتاسوسانای اسپانیا به پایان رسید و ملی پوشان 
ایران موفق شدند بالاتر از رقبا عنوان قهرمانی جهان را در 

مجموع تمامی رشته ها از آن خود کنند. 
در پایان این رقابتها تیم ملی ایران در مجموع مسابقات 
پرورش اندام، فیزیک، فیزیک کلاسیک، بادی کلاسیک، 
ماسکولار و فیتنس صاحب ۱۰ طلا، ۷ نقره و ۵ برنز شد و 
بالاتر از رقبا قرار گرفت تا بعد از یک سال وقفه و غیبت 
در رقابت های جهانی بار دیگر بر سکوی قهرمانی جهان 
تکیه بزند. آخرین قهرمانی ایران در جهان در سال ٢019 و 

در فجیره امارات رقم خورده بود. 
بعد از ایران که با ۲۴۵ امتیاز قهرمانی مقتدرانه ای را 
کسب کرد، اوکراین با ۱۷۰ امتیاز در رده دوم قرار گرفت  
و کره جنوبی با ۱۳۴ امتیاز در رده سوم ایستاد. در بین 
نقره  با ۴ طلا، یک  اندام  آور پرورش  رشته های مدال 
و یک برنز بیشترین سهم را در کسب مدال ها داشت. 
تمامی  که  بود  ای  رشته  تنها  نیز  کلاسیک  فیزیک 

نمایندگان آن، صاحب مدال شدند.
نتایج ورزشکاران ایران را به تفکیک رشته مشاهده می 

کنید:
پرورش اندام: ۴ طلا، یک نقره، یک برنز
۶۵ کیلوگرم: محسن هادی نژاد) نقره(

۷۵ کیلوگرم: فرشاد گنجی) طلا(
۸۰ کیلوگرم: عزیز معرفی) طلا(

۸۵ کیلوگرم: محمد ابراهیم ارزشمند) طلا(
۹۰ کیلوگرم: مهدی ارزشمند) طلا(

۹۵ کیلوگرم: مجید جامه بزرگ) برنز(
اوورال پرورش اندام: فرشاد گنجی) نفر دوم(
فیزیک کلاسیک: سه طلا، یک نقره، یک برنز

دسته اول: علی عسکری) طلا(
دسته دوم: قاسم عباسپور ) طلا(

دسته سوم: نوید سمایی) برنز(
دسته چهارم: سجاد حیدری) نقره(
دسته پنجم: فرشاد ولی پور) طلا(

فیزیک: دو طلا، دو نقره و یک برنز
دسته اول:  شنتیا لک پور)مدال نقره(

دسته سوم: فرید علیمردانی) طلا(
دسته چهارم: محسن عزیزی)نقره(

دسته پنجم: سینا شریفی) طلا(
دسته ششم: شایان پرواز) برنز(

بادی کلاسیک: یک طلا، سه نقره و دو برنز
احمدرضا  نایینی)نقره(  سعید  محمد  اول:  دسته 

عبدالهی)برنز(
دسته دوم:  محمد یوسفی)نقره(

دسته سوم: بهزاد عدالت)طلا(
دسته چهارم: وحید وحدت)نقره(

 گیمز کلاسیک: احمدرضا عبداللهی) برنز(

داستان جلد

با کسب عنوان نایب قهرمانی جهان توسط ملی پوشان 
کشورمان، پرونده رقابت های کشتی آزاد و فرنگی امیدها 
در سال ۲۰۲۱ بسته شد. پیش از آزادکاران، فرنگی کاران 
امید کشورمان نیز روی سکوی دوم جهان ایستاده بودند. 
در مسابقات جهانی صربستان، آزادکاران یک طلا، ۳ نقره 
و ۵ برنز کسب کردند و ایضا فرنگی کاران نیز یک طلا، ۴ 
نقره و ۲ برنز به دست آوردند. به عبارت دیگر از مجموع ۹ 
ملی پوش کشورمان که به فینال مسابقات رسیدند، تنها ۲ 
طلا به دست آمد و ۷ نفر دیگر دیدار نهایی را به حریفان 

خود واگذاشتند. 
البته که مسابقات ورزشی، هنگامه برد و باخت و میدان 
شکست و پیروزی است با این وجود باید کادرفنی و 
دست اندرکاران فدراسیون این موضوع را با جدیت مورد 
توجه قرار داده و در مورد اینکه چرا گام آخر را اندکی 
لرزان برمی داریم تامل کنند. باید بیاندیشیم چرا امیدهای 
کشتی ما که در آینده نزدیک جایگزین بزرگسالان خواهند 
شد و از قضا برخی از آنان همین حالا هم در رده سنی 
فینال  در  می شوند  محسوب  تیم ملی  عضو  بزرگسالان 
رقابت های مهم و حساس جهانی گوی و میدان را دست 

حریف می سپارند. 
صرف نظر از نتایج کشتی گیران کشورمان در بازی های 
المپیک توکیو که تنها با یک طلای محمدرضا گرایی 
همراه بود، طی چند ماه اخیر تیم های اعزامی کشورمان 
در سه میدان جهانی جوانان اوفای روسیه، بزرگسالان 
اسلو نروژ و امیدهای بلگراد صربستان به روی تشک رفتند 
که از مجموع ۶ تیم اعزامی، تنها آزادکاران جوان توانستند 
بالاتر از روسیه روی سکوی نخست جهان قرار گیرند؛ ۵ 
تیم دیگر ما زیر دست روس ها ایستادند حال آنکه لیاقت 
قهرمانی جهان را داشتند. با این اوصاف کشتی توانسته 
طی ماه های اخیر تا حدود زیادی رضایت مردم را جلب 

کند. لبخند را بر لب ها بنشاند و به عنوان یک رشته آیینی 
و ملی، موجبات غرور قاطبه مردم را فراهم سازد. تداوم 
این وضعیت و ارتقا جایگاه ورزش ملی و باستانی ما تا 

مقام نخست جهانی دشوار اما غیرممکن نیست. 
به سخن دیگر، می توانیم حتی بالاتر از روس ها جهان 
کشتی را قبضه کنیم به شرطی که برنامه ریزی بلند مدت 
داشته باشیم. از فرصت ها به نحو مطلوب بهره ببریم و 
از آینده سازان این ورزش حمایت کنیم. چرا قهرمانان 
ما در رده های سنی نونهالان، نوجوانان و بعضا جوانان 
بهتر از تمام کشورها کار می کنند اما در امید و خصوصا 
بزرگسالان با مشکلات روبه رو می شویم؟ یکی از دلایل 
اصلی این تفاوت و نوسان بی انگیزگی قهرمانان پایه در 
ادامه راه است وقتی می بینند علی رغم کسب مدال و 
افتخار مورد توجه واقع نمی شوند. به جهت شغل و درآمد 
مشکلات دارند و از همه مهمتر آینده روشنی را برای خود 

متصور  در نیستند در نتیجه سرخورده می شوند. 
ورزش  عنوان  به  در کشتی  بزرگی  برای  توانیم  ما می 
اول، از جای جای این سرزمین پهناور استعداد کشف 
کنیم اما بودجه و امکانات محدود از یک سو و ضعف 
مدیریت از سوی دیگر باعث می شود تا نتوانیم این مهم 
را به انجام برسانیم. درست به همین دلیل وقتی کشتی 
محدود به ۲ استان مازندران و خوزستان می شود انگشت 
حیرت به دندان می گزیم و تکرار این سخن که دچار 

ریزش شده ایم.
البته که اگر نخواهیم یا نتوانیم در اقصی نقاط استان 
ها و شهرستان ها استعدادهای ناب را کشف و پرورش 
دهیم با مشکل روبرو خواهیم شد. باور کنید استعدادهای 
ورزش در دفتر مسیولین مناطق مختلف جاخوش نکرده 
اند باید آنها را یافت، آنگاه از مسئولین، جهت حفظ و 
پرورش استعداد هایی که می توانند در آینده شکوفا شوند 
یاری طلبید. مربیان سازنده و زحمتکش شهرستانی بهتر 
از هر کسی می دانند استعدادها و آینده سلزان را کجا و 
چگونه می توان یافت به شرطی که این تلاشگران بی ادعا 

و کم توقع مورد حمایت واقع شوند.
اکنون در جمع همین نفرات تیم امید، جوانان و نوجوانان 
آتیه ای به چشم می خورند که  با  چهره های مستعد و 
و  جهان  بزرگسالان  قهرمانی  قله  به  رسیدن  استحقاق 
المپیک را دارند به شرطی که در گذر زمان به حال خود 

رها نشوند و عطای کشتی را به لقایش نبخشند. امیررضا 
ده بزرگی می تواند در آینده راهی را که حمید سوریان 
محمدی،  ایمان  اسماعیلی،  سعید  کند.  دنبال  رفته 
محمدحسین آزرم دخت، محمدناقوسی، مرتضی القوسی 
رحمان  الهی،  عرفان  محمدنخودی،  فیروزپور،  برادران 
عموزاده، مهدی حاجیلوییان و بسیاری چون آنان برای 
بزرگی در جهان ورزش و کشتی هیچ کم ندارند، به شرطی 
که مورد حمایت واقع شوند و دغدغه آینده را نداشته 

باشند.
نایب قهرمانی تیم های آزاد و فرنگی امید را به فال نیک 
می گیریم و به مربیان آنان خسته نباشید می گوییم. به 
یاد داشته باشیم برای ماندن در اوج قله کشتی دنیا نیاز 
به برنامه ریزی منسجم، امکانات لازم و از همه مهمتر 
عزم و اراده کافی داریم. باید دل در گرو کار نهاد و پیش 
رفت. با یکسویه نگری، سیاسی کاری و گروه بندی نمی 
توان به موفقیت کامل رسید. کشتی این چیزها را بر 
نمی دارد چون مخاطبین آن همین مردم کوچه و بازارند.
تمام مردم ایران، آنهایی که از قهرمانان این رشته علاوه 
بر بازوان ستبر، دل مهربان و جوانمردی و عزت و افتخار 

طلب می کنند.

به بهانه نایب قهرمانی تیم های کشتی امید در میدان جهانی؛

بحران گامِ آخـــر!

روز یک شنبه دور آخر مسابقات شطرنج گرند سوییس 
ایران  اول شطرنج  نفر  پرهام مقصودلو  برگزار شد که 
تساوی  به  و  گرفت  قرار  اوکراین  از  حریفی  مقابل 

ایران  شطرنج  یک  شماره  مرد  تساوی  داد.  رضایت 
این  در   ۲۷۰۱ ریتینگ  با  مقصودلو   که  بود  درحالی 
ریتینگ  دارای  حریفش  اما  داشت  حضور  ها  رقابت 
۲۶۵۲ بود. ملی پوش شطرنج ایران در این مسابقات 
به سه برد، شش تساوی، و دو شکست دست یافت و 
از ۱۱ امتیاز ممکن به ۶ امتیاز رسید. مقصودلو با این 

نتایج در جدول رده بندی در جایگاه ۳۸ ایستاد. 
محمد امین طباطبایی دیگر ملی پوش شطرنج ایران 
هم در دور آخر این رقابت ها به تساوی رضایت داد تا 
با ۵.۵ امتیاز در رده ۵۱ این رقابت ها بایستند. ملی 
پوش شطرنج ایران در این مسابقات به سه پیروزی، 

پنج تساوی و سه شکست دست یافت.
فیروزجا، ملی پوش پیشین ۱۸ ساله شطرنج  علیرضا 
این  در  می کند  بازی  فرانسه  کشور  برای  که  ایران 
برد.  بالای سر  را  مسابقات درخشید و کاپ قهرمانی 
فیروزجا در رقابت های گرند سوئیس به شش پیروزی، 

چهار تساوی، و یک شکست دست یافت و با ۸ امتیاز 
قهرمان این رقابت ها شد تا علاوه بر افزایش ۱۱ واحدی 
رقابت های مهم   در  زنده خود، جواز حضور  ریتینگ 
کاندیداها ۲۰۲۲ شطرنج را به دست بیاورد. لازم به ذکر 
است ملی پوش شطرنج ایران با افزایش ریتینگ زنده 

خود اکنون در بین ۵ شطرنج باز برتر جهان قرار دارد.
کاروانا شطرنج باز مطرح آمریکایی هم در این رقابت 
ها دست به مهره شد و با ۷.۵ امتیاز به مقام نایب 
قهرمانی رسید تا او هم سهمیه رقابت های کاندیداها 

را هم به دست آورد.
مسابقات شطرنج کرند سوییس یک تورنمنت ۱۱ دوری 
بود که از ۲۷ اکتبر تا ۷ نوامبر ۲۰۲۱ )۵ تا ۱۶ آبان( در 
ریگا لتونی برگزار شد. دو نفر برتر این رقابت ها مجوز 
پیدا  را   ۲۰۲۲ فیده  کاندیداهای  مسابقات  در  حضور 
مسابقات  این  در  جهان  برتر  باز  شطرنج   ۱۰۸ کردند. 

دست به مهره شده اند.

مقصودلو در رده سی و هشتم؛

قهرمانی فیروزجا در رقابت های شطرنج گرند سوئیس

درحاشیه

اسکوچیچ دقیقاً درباره بازیکنان ایرانی چه گفته بود؟
متن زیر ترجمه دقیق صحبت های اسکوچیچ سرمربی تیم ملی درباره بازیکنان ایرانی است که رضا چلنگر ترجمه کرده است: فوتبالیست های ایرانی به شکل 
انفرادی، بازیکنان تکنیکی، جا افتاده و به لحاظ جسمانی مقاوم تری هستند و در سطح برجسته و قابل توجهی قرار دارند. آنچه تا حدوی دچار کمبودش 
هستند و می بینم که فضای زیادی برای پیشرفت در آن دارند، در خصوص توانایی تاکتیکی است. در زمینه تاکتیک پذیری هنوز آنقدر خوب نیستند 

ولی وقتی به یک برنامه دراز مدت نگاه می کنیم، این را می توان به آن ها آموزش داد و به این شکل سطح فوتبال ایران هم می تواند پیشرفت کند.

محمدرضا کاظمی
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کریمی، خداداد، جباری، آندو و آرفی روی صندلی گری لینه کر!
برنامه ۱۱ که قرار است هر هفته در دسترس مخاطبان قرار بگیرد، بازی های لیگ برتر 
فوتبال ایران و تیم ملی در راه جام جهانی را تحلیل خواهد کرد. مجری و میزبان 
برنامه، خداداد عزیزی، و کارشناس های آن علی کریمی، مجتبی جباری، آندرانیک 
تیموریان و اشپیتم آرفی خواهند بود. گفته می شود برنامه ۱۱ شباهت زیادی به 
برنامه Match of the Day خواهد داشت که با اجرای گری لینه کر بازی های لیگ برتر 

انگلیس را بررسی می کند.

داور زن ایرانی کاندیدا بهترین داور سال جهان
گلاره ناظمی به افتخار بزرگی دست پیدا کرد. داور بانوی ایرانی در لیست 16 داور 
بانوی برتر سال ٢0٢1 قرار گرفت. فدراسیون تاریخ و آمار فوتبال در لیست بهترین 
داورهای جهان نام گلاوه رناظمی را هم قرار داد. این داور بین المللی ایران در 
تورنمنت های معتبری چون فینال جام باشگاه های مردان جهان را در سال ٢019 ، 
در مسابقات جام جهانی ٢0٢1 فوتسال هم حاضر بود و در تیم داوری دیدار فینال 

رقابت ها نیز قرار داشت.

کریم باقری استراتژی جدید برای بازگشت طارمی به تیم ملی
رکورد نوشت: »سرمربی کُروات از سوی فدراسیون فوتبال ایران تشویق شد تا برای 
حل مشکل با مهاجم تیم پورتو تلاش کند اما این تلاش ها بی نتیجه ماند زیرا 
طارمی به تماس های سرمربی پاسخ نداد؛ کسی که تاکید کرده بود بازیکنان ایران 
ضعف تاکتیکی دارند. استراتژی برای آشتی اکنون شامل استفاده از کریم باقری 
مربی سابق این بازیکن ایرانی است.« خبرهای ضد و نقیضی از تلاش باقری و 

هاشمیان در ماجرای اسکوچیچ و طارمی منتشر شده است. 

بهترین دروازه بان تاریخ فوتبال ساحلی ایران رسما خداحافظی کرد
دروازه بان نامدار تیم ملی فوتبال ساحلی از مسابقات ملی خداحافظی کرد. پیمان حسینی، 
دروازه بان تیم ملی فوتبال ساحلی ایران بعد از بیش از یک دهه حضور در دروازه تیم ملی از 
حضور در بازی های ملی خداحافظی کرد. این اتفاق بعد از نایب قهرمانی ایران در مسابقات 
بین قاره ای امارات رخ داد و بازیکنان حسینی را روی دست های خود بالا و پایین انداختند 

تا این بازیکن به این شکل از صحنه رویدادهای ملی کنار برود.

اعضای تیم ملی قایقرانی روئینگ بانوان مشخص شدند
پیش از این حضور مهسا جاور، نازنین ملایی، فاطمه مجلل، شکیبا وقوفی و زینب 
نوروزی برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا قطعی شده بود. در پایان رقابت های 
انتخابی پس از راه یابی مریم امیدی پارسا، کیمیا زارعی، نگار نگهدار و هانیه 
خرسند به فینال، مریم امیدی پارسا با زمان ۸:۳۱:۴۰ دقیقه اول و کیمیا زارعی با 
زمان ۸:۳۳:۶۴۰ دقیقه دوم و به جمع ملی پوشان اعزامی به مسابقات قهرمانی 

آسیا در تایلند اضافه شدند.

مرادی و رستمی به بازی های آسیایی اعزام می شوند؟
سرمربی تیم ملی وزنه برداری اعلام کرد در مورد اعزام سهراب مرادی و کیانوش 
رستمی به بازی های آسیایی باید جلساتی در فدراسیون برگزار و تصمیم گیری 
کنیم. محمد حسین برخواه سرمربی تیم ملی گفت: آنها به اردوی تیم ملی برای 
قهرمانی جهان دعوت شدند اما چون به اردو نیامدند از تیم کنار گذاشته شدند. 
امسال دیگر مسابقه ای نداریم و برای بازی های آسیای باید جلساتی در فدراسیون 

برگزار و تصمیم گیری کنیم.

یک ادعای جنجالی درباره خرید جدید ژاوی
جمال بلماضی سرمربی تیم ملی فوتبال الجزایر ادعایی جنجالی مطرح کرد و اعلام کرد بغداد 
بونجاح در آستانه انتقال به بارسلونا قرار دارد. بغداد بزودی به لالیگا منتقل می شود تا تجربه 
جدیدی را به همراه بارسلونا داشته باشد. انتقال این بازیکن می تواند افتخاری برای کشور 
الجزایر باشد. بسیاری از کارشناسان معتقدند لیگ ستارگان قطر سطح پایینی دارد ولی من 

مخالف آنها هستم.

حسینی اولین خرید دوران نکونام در فولاد
ساسان حسینی مهاجم جدید تیم فوتبال آلومینیوم اراک که در نقل و انتقالات 
این فصل از مسجد سلیمان به جمع اراکی ها اضافه شده بود شب دوشنبه در 
انتقالی عجیب و غیر منتظره به خوزستان و تیم فولاد این استان پیوست و 
اولین خرید جواد نکونام پس از بازگشت او به جمع فولادی ها شد. این مهاجم 
۲۲ ساله فصل قبل ۸ گل برای نفت مسجدسلیمان به ثمر رساند و عملکردی 

قابل قبول داشت.

دومین شکست زنان بسکتبال ایران در 
کاپ آسیا

تیم ملی بسکتبال زنان ایران روز دوشنبه در دومین دیدار 
خود مقابل تیم سوریه به میدان رفت و با نتیجه ۷۸ بر 
۷۱ شکست خورد. زنان بسکتبالیست ایران روز یکشنبه در 
اولین دیدار خود مقابل لبنان با نتیجه نزدیک ۶۶ بر ۶۴ 
شکست خوردند. لبنان، 
ایران، سوریه )گروه اول(، 
و  اندونزی  قزاقستان، 
اردن)گروه دوم( تیم های 
رقابت ها  این  در  حاضر 
هستند که تنها قهرمان 
این دسته به دسته اول 

آسیا صعود می کند.

شاهمیری در سکوت دورنالاریوواسی، 
سوت خود را آویزان کرد

داور بین المللی والیبال کشورمان در ۵۷ سالگی از دنیای 
قضاوت در این رشته خداحافظی کرد، محمد شاهمیری یا 
فرهاد شاهمیری در شهریار چشم به جهان گشود و در سال 
۱۹۹۹ به رده داوران بین المللی والیبال پیوست. مسابقات دهه 

فجر ۱۳۷۷ اولین مسابقات 
شاهمیری  که  بود  ملی 
قضاوت در آن را بر عهده 
داشت. شاهمیری بعد از 
و  ارومیه  شهرداری  دیدار 
سایپا سوت خود را به تور 
سالن دورنالاریوواسی خالی 

از تماشاگر آویزان کرد.

پرسپولیس،   اسبق  مازندرانی  وینگر 
تراکتوری شد

فوتبال  تیم  بازیکن 
قراردادش  پرسپولیس 
را با این تیم فسخ کرد 
و به تیم تراکتور ملحق 
شد. رضا دهقانی وینگر 
تیم فوتبال پرسپولیس 
هفته  چهار  در  که 
برتر  لیگ  ابتدایی 
برای  چندانی  فرصت 
کرد  را فسخ  تیم  این  با  قراردادش  نکرد،  پیدا  بازی 
و راهی تراکتور شد. این بازیکن با چند پیشنهاد از 
تیم های لیگ برتری مواجه شده بود ولی در نهایت 

تراکتور را انتخاب کرد.

کارلوس کی روش شعله فتنه در تیم 
ملی مصر را خاموش کرد

کارلوس کی روش سرمربی 
مانع  مصر  ملی  تیم 
شعله  شدن  برافروخته 
اردوی  در  فتنه  های 
فراعنه شد. هفته گذشته 
بازی حساس و جنجالی 
الاهلی با الزمالک که با 
به  الاهلی   3 بر   5 برد 

پایان رسید. بلافاصله بعد از پایان این بازی بازیکنان دو 
تیم الاهلی و الزمالک به اردوی تیم ملی دعوت شدند. 
به همین خاطر کی روش به دستیارانش دستور داد حرف 

زدن و کری خوانی در اردو ممنوع است.


